



مبادرة تكافل

لتأهيل الأطفال ذوي الإعاقة ٢٠١٨

من مبدأ المسؤولية والشراكة المجتمعية بين كافة مؤسسات الدولة الحكومية والخاصة والأهلية، تنطلق مبادرة " تكافل " لتأهيل الأطفال من ذوي الاعاقة لتحمل الجميع مسؤولية النهوض بالمجتمع المحلي بكافة فئاته المختلفة.

إذ تقدم الحكومة الرشيدة من خلال وزارة العمل والتنمية الاجتماعية دعماً شهرياً يبلغ مائة دينار لجميع الأشخاص ذوي الإعاقة في المملكة. ولكن نظراً لارتفاع تكاليف التأهيل للأطفال من ذوي الاعاقة وخصوصاً أطفال الإعاقات الذهنية الشديدة والشلل الدماغي والتوحد، وبغية تخفيف الأعباء عن أولياء الأمور قدمت الحكومة دعماً إضافياً للتأهيل من خلال اتفاقية منح التأهيل لذوي الإعاقة لعدد ١١ مركزاً أهلياً يعمل في ذات المجال وبمبلغ يصل إلى مليون دينار سنوياً لعدد ٥٠٠ طفل تقريباً، فيما لا يزال هناك ٧٠٠ طفل على قوائم الانتظار وبعضهم انضم إلى مراكز خاصة رغم مسؤولية أسرهم ودخلهم المحدود وبحاجة ماسة للدعم من أجل أهمية تحقيق التدخل المبكر اللازم لتأهيلهم وإلحاقهم بفئات الدمج في المجتمع المحلي.



Takaful Initiative for Rehabilitation of Children with Disabilities:

The aim of the initiative is to contribute for rehabilitation fees for a child or a number of children with disabilities enrolled in special rehabilitation centers in the category of low-income persons, which will contribute to overcoming the difficulties that lead to rehabilitation or continuation in rehabilitation to reach all categories of children in need of rehabilitation and early intervention to self-sufficiency and social and professional integration.

Objectives of the Initiative:

1. Combining the efforts of the community and the government to meet the challenges that prevent early intervention and rehabilitation for all children with severe mental disabilities, children with autism and cerebral palsy.
2. To contribute to the payment of rehabilitation fees for children with disabilities enrolled in special rehabilitation centres, especially for low-income families.
3. To obtain support to ensure the rehabilitation of 700 children with intellectual disabilities and non-beneficiaries of the governmental and community centres supported.

Steps and mechanism of action:

1. Sending a reply letter to contribute to the initiative and specifying the number of shares to be held annually. Where the amount of 200 dinars per month, equivalent to 2400 dinars per year for each child enrolled in a special rehabilitation center, depending on the type of disability and service provided to him.
2. Coordination between the beneficiary and the supporting body through the agreement granting the rehabilitation of the private centres, which ensures transparency and clarity between all parties.
3. Inform the supporting body of a periodic report on the work process with detailed disclosure of the names of the beneficiaries and statistics related to the shares concerned.
4. The initiative will be launched and concluded with an annual ceremony that includes all supporters, beneficiaries, their parents and centres under the patronage of senior officials and specialists.



Amount per share:

The amount of 200 dinars per month, equivalent to 2,400 dinars per year for each child enrolled in a special rehabilitation center, depending on the type of disability and service provided to him, in order to ensure the benefit of the Center with the continuous evaluation of service and the return of support.



TAKAFUL INITIATIVE For the rehabilitation of children with disabilities 2018

From the principle of responsibility and community partnership among all State institutions, governmental, private and civil, the **Takaful** initiative is launched to rehabilitate children with disabilities to assume the responsibility of promoting the local community in all its different categories.

The Government, through the Ministry of Labour and Social Development, provides monthly support of 100 dinars to all persons with disabilities in the Kingdom. However, in view of the high costs of rehabilitation for children with disabilities, especially children with severe intellectual disabilities, cerebral palsy and autism. In order to alleviate the burden on parents, the government provided additional support for rehabilitation through the Rehabilitation of Persons with Disabilities Convention, For some 500 children, while there are still 700 children on the waiting lists and some of them joined private centers, despite the responsibility of their family and limited income and are in dire need of support for the importance of early intervention necessary to qualify them and to join the categories of integration in the community.

خطوات وآلية العمل:

1. ارسال خطاب الرد من قبلكم على المبادرة مع تحديد عدد الأسهم المراد التكفل بها سنويًا. حيث رُصد مبلغ ٢٠٠ دينار شهريًا بما يعادل ٢٤٠٠ دينار سنويًا لكل طفل ملتحق بمركز تأهيلي خاص وذلك حسب نوع اعاقته والخدمة المقدمة له.
2. التنسيق بين الجهة المستفيدة والجهة الداعمة من خلال اتفاقية منح التأهيل للمراكز الخاصة والتي تضمن الشفافية والوضوح بين كافة الأطراف.
3. اطلاع الجهة الداعمة بتقرير دوري حول سيرورة العمل مع كشف مفصل بأسماء المستفيدين والاحصائيات الخاصة بالأسهم المعنيين بها.
4. يتم تدشين واختتام المبادرة بحفل سنوي يضم كافة الداعمين والمستفيدين وأولياء أمورهم والمراكز المقدمة للخدمة تحت رعاية كريمة من كبار المسؤولين والمختصين.



مبلغ السهم الواحد:

رُصد مبلغ ٢٠٠ دينار شهريًا بما يعادل ٢٤٠٠ دينار سنويًا لكل طفل ملتحق بمركز تأهيلي خاص وذلك حسب نوع اعاقته والخدمة المقدمة له، بما يضمن له الاستفادة من المركز مع التقييم المستمر للخدمة ومردود الدعم.



مبادرة تكافل لتأهيل الأطفال من ذوي الاعاقة:

تهدف المبادرة إلى المساهمة في دفع رسوم التأهيل لطفل أو عدد من الأطفال من ذوي الإعاقة الملتحقين بالمراكز التأهيلية الخاصة من فئة ذوي الدخل المحدود، مما سيساهم في تذييل الصعوبات التي تحيل دون التأهيل أو الاستمرارية في التأهيل، للوصول بكافة فئات الأطفال ممن هم بحاجة للتأهيل والتدخل المبكر إلى الاكتفاء الذاتي والدمج الاجتماعي والمهني.

أهداف المبادرة:

1. تضافر جهود المجتمع المحلي والحكومي معاً لمواجهة التحديات التي تحول دون تحقيق التدخل المبكر والتأهيل المطلوب لكافة أطفال ذوي الاعاقات الذهنية الشديدة وأطفال التوحد والشلل الدماغي.
2. المساهمة في دفع رسوم التأهيل للأطفال من ذوي الإعاقة الملتحقين بالمراكز التأهيلية الخاصة وخصوصًا للأسر محدودي الدخل.
3. الحصول على دعم يضمن تأهيل عدد ٧٠٠ طفل من ذوي الاعاقات الذهنية وغير مستفيدين من المراكز الحكومية والأهلية المدعومة.